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Otrokovická teplárna 
investuje 600 milionů
Teplárna Otrokovice, ze 
skupiny Lama Group insta-
luje do roku 2020 na dvou 
uhelných kotlích zařízení 
pro snížení emisí oxidů 
dusíku a síry. Místo třetího 
uhelného kotle postaví 
nový na zemní plyn.  str. 5

Operativní leasing aut 
přitahuje nové hráče 
Trh operativního leasin-
gu aut vzrostl v prvním 
čtvrtletí u fyzických osob 
meziročně o 32,4 procenta 
a překročil 697 milionů ko-
run. Na vlnu tohoto zájmu 
naskočily i Modrá pyra-
mida či agregátor nabídek 
Driveto.cz podnikatele 
Františka Peterky. str. 6

Vztahy USA a Německa 
se dále ochlazují
Napětí mezi Spojenými 
státy a Německem se 
stupňuje. Lídři obou zemí 
si vyměňují uštěpačné po-
známky. Nepříliš diploma-
tická vyjádření předních 
německých politiků uka-
zují podle pozorovatelů 
na prohlubující se rozkol 
mezi Evropou a USA. str. 9

Krátce

Stát není firma
Babiš je sólista. A to je 
potíž, říká podnikatel 
Dalibor Dědek, jenž 
šéfa ANO dříve veřejně 
podpořil.

ROZHOVOR
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DONALD J. TRUMP:

Máme s Německem OBŘÍ ob-
chodní deficit, a oni navíc platí 
do NATO a na obranu DALEKO 
MÉNĚ, než by měli. Velmi špat-
né pro USA. To se změní.

twitter.com/e15news

Vyzbrojování 
českých vojáků 

vázne, klíčová část 
ministerstva obrany 

– sekce armádních 
akvizic – je už měsíce 

v rozkladu. Hlavní 
starostí ministra obrany 

Martina Stropnického 
přitom nejsou peníze, nýbrž 
lidé. O žhavý post vrchního 
armádního nákupčího není 

zájem. UDÁLOSTI / str. 2
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Armádní nákup zbraní 
se hroutí. Nejsou lidi

Z hospod zmizí 
tabákový kouř
Začíná platit zákon,  
který omezuje kouření 
tabáku i elektronických 
cigaret na mnoha místech.

TÉMA

str. 4
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Observatoř
Zánovní ministr pro lidská práva Jan Chvojka 
(ČSSD) by rád zavedl v tuzemsku novou institu-
ci dětského ombudsmana, který by se zasazoval 
o práva dětí. Tento nesmysl je v souladu s du-
chem nové evropské levice, pro kterou je každý 
vznesený nárok hned základním právem. A ro-
dina pouze dočasnou pěstírnou nové generace, 
která je majetkem státu. Na práva lidí (děti 
nevyjímaje) už dnes dohlížejí tisíce jiných lidí 
včetně policistů, soudců nebo zaměstnanců Lin-
ky důvěry. Proto není potřeba ani dospělácký, 
natož dětský ombudsman.

Žižkovská radnice se rozhodla posvítit si 
na práva a povinnosti majitelů psů. Přátelskou 
kampaní je chce upozornit, že by měli z chod-
níků uklízet exkrementy. Kampaň má podobu 
vlídných neurážlivých nápisů, které po čase 
smyje déšť. Jenže když někdo hned ráno cestou 
do práce zaboří nablýskanou polobotku do lej-
na, má k vlídnosti daleko. Přes řadu přátel-
ských upozornění v minulosti totiž pejskaři své 
neblahé zvyky nemění. Na Žižkov tak dokonale 
sedí nový význam starého slova, na který 
upozornil v jazykovém okénku Lidových novin 
učitel Jan Nejedlý. Observatoř.   

To radnice v Českých Budějovicích má jiné sta-
rosti. Tamní zastupitelstvo jen těsnou většinou 
vyškrtlo ze seznamu čestných občanů města 
vrahy Stalina a Gottwalda. Aspoň že tak. Disku-
ze to ale byla ostrá, jako v Okrese na severu.

n Ministr obrany Martin 
Stropnický už třikrát 
vyměnil náměstka pro 
vyzbrojování, od úno-
ra zatím marně hledá 
čtvrtého. Jediný možný 
uchazeč Pavel Beran 
začal couvat.

Pavel Otto

Vyzbrojování armády vázne, sek-
ce akvizic ministerstva obrany je 
v rozkladu. Je to už tři měsíce, co 
se z jejího čela poroučel Daniel 
Koštoval. Byl třetím náměstkem, 
který nákupy zbraní či výstroje 
pro vojáky za éry ministra obra-
ny Martina Stropnického (ANO) 
řídil. A nijak úspěšně. Koštovalo-
va nástupce šéf rezortu dodnes 
nejmenoval, o post není zájem.

S problémy se klíčová sekce 
potýká už dlouho. Přispěl k nim 
nedávný odchod ředitelky odbo-
ru vzdušných sil Jitky Nalevajko-
vé, která měla na starosti strate-
gické zakázky na 3D radary nebo 
víceúčelové vrtulníky. Právě 
nové radary za 5,9 miliardy pro 
sledování vzdušného prostoru 
nad Českem mají nahradit už ně-
kolik let přesluhující ruské. Jestli 
je armáda dostane letos, se neví.

Čekalo se, že Koštovala 
vystřídá ekonomický náměstek 
Pavel Beran. Podle informací 
deníku E15 však s převzetím 
odpovědnosti za manažersky 
a personálně rozklíženou sekci, 
a tím i za sledované modernizač-
ní projekty váhá. Ministerstvu 
hrozí, že opět neutratí zvyšující 
se rozpočet a bude čelit kritice. 
Jen z loňska mu zbyly čtyři mili-
ardy korun, dalších 4,7 miliardy 
dostalo přidáno letos.

Beran je řízením sekce stále 
jen pověřen. Přitom se v úno-
ru jako jediný uchazeč 
přihlásil do výběrové-
ho řízení a měl být 
jmenován. Údajně 
však začal couvat, 
když zjistil, 
v jakém stavu se 
sekce nachází. 
Podle zdrojů blíz-
kých sekci přišel 
s požadavkem, aby 
se uspořádalo nové 
řízení s více adepty. Zda 
se opět přihlásí, ale není 
jasné.

Mluvčí ministerstva Jan Pejšek 
uvedl, že původní řízení stále 
nebylo ukončeno. „Stane se tak 
pravděpodobně do konce týdne,“ 
dodal.

Že úsek nákupčích není v dob-
ré kondici, je patrné i zvnějšku. 

Přestože se Stropnický hájí, že 
uzavřel řadu kontraktů, žádný 
pro obranu země skutečně stě-
žejní mezi nimi není. Například 
pokračování pronájmu stíhaček 
Gripen dohodli jeho předchůdci. 
A i když v prosinci po zdlou-
havém přešlapování dokončil 
tendr na 3D radary, jednání s iz-
raelským dodavatelem váznou. 

Tři roky připravovaná zakáz-
ka na vrtulníky je pod tlakem. 
Ministerstvo mění původní 
zadání na lehčí a levnější stroje, 
aby vyhovělo americké firmě 

Bell s těžkými a zdaleka 
nejdražšími UH-1Y 

Venom.
Koaliční ČSSD se 

shoduje s opozicí, 
že Stropnický 
prokázal při 
řízení akvizič-
ního procesu 

neschopnost. „Jde 
o vážné manažer-

ské pochybení,“ řekl 
stínový ministr obrany 

socialistů Jan Hamáček. 
Stav sekce vyzbrojování kriti-
zuje také opoziční poslankyně 
ODS Jana Černochová. „Přesto-
že ministr Stropnický neustále 
proklamuje, že zlepší akviziční 
proces a modernizuje armádu, 
realita je diametrálně odlišná,“ 
uvedla.

Stropnickému se nedaří 
nakupovat pro armádu

Protagonisté dne

Martin STROPNICKÝ

MINISTR OBRANY

Miloš ZEMAN

PREZIDENT ČR

Petr JENÍK

ŠÉF TEPLÁRNY OTROKOVICE

Ministru se nedaří utrácet peníze, 
které armáda nutně potřebuje 
na svoji modernizaci. Poblémy má 
i s personálním obsazením úřadu.

str. 2

Vládní krize poškodila důvěru ve vr-
cholné ústavní instituce, prezidentovi 
podle posledního průzkumu důvěřuje 
nejméně lidí od ledna 2015.

str. 3

Energetické zařízení se pouští 
do modernizace za 600 milionů 
korun, díky níž bude možné pružně 
řídit výrobu tepla a elektřiny.

str. 5

Zápisník  
Jana Šindeláře

Ministerstvu  
obrany  

zbyly z loňského  
rozpočtu

čtyři
miliardy, dalších  

4,7 miliardy dostalo 
přidáno letos.

NEJVYŠŠÍ 
SOUD začal vče-
ra veřejně pro-
jednávat stížnost 
pro porušení 
zákona, kterou 
v korupční 
kauze bývalého 
středočeského 
hejtmana Davida 
Ratha (vlevo) 
podal ministr 
spravedlnosti 
Robert Pelikán 
(ANO). Pražský 
vrchní soud 
podle ministra 
porušil zákon, 
když označil 
odposlechy 
za nepoužitel-
né. Vpravo je 
advokát Roman 
Jelínek.

OPĚT U SOUDU
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n Důvěra v prezidenta 
v květnu klesla o více 
než deset procentních 
bodů, vláda si pohor-
šila téměř o dvacet.

Šetření Centra pro výzkum 
veřejného mínění (CVVM) 
ukázalo, že důvěra v prezi-
denta a vládu se v souvislosti 
s vládní krizí výrazně pro-
padla. Hlavě státu v květnu 
důvěřovalo 41 procent lidí, 
zatímco v předchozích dvou 

měsících to bylo vždy 55 pro-
cent. Miloši Zemanovi naopak 
nedůvěřovalo 56 procent 
lidí, v dubnu to bylo 42 pro-
cent. Důvěra ve vládu spadla 
na 23 procent z dubnových 
40  rocent, nedůvěra se vyšpl-
hala z dubnových 56 procent 
na nynějších 74 procent. Po-
dle zveřejněného průzkumu 
CVVM je to nejhorší výsledek 
kabinetu Bohuslava Sobotky 
(ČSSD).

Spokojenost lidí s poli-
tickou situací byla podle 

CVVM nejhorší od konce roku 
2013, kdy se po předčasných 
volbách do sněmovny teprve 
formoval nynější kabinet. 
Spokojenost v první polovině 
května vyjádřila jen desetina 
lidí, nespokojeno bylo 67 pro-
cent občanů. V dubnu přitom 
bylo se situací spokojeno 
19 procent dotázaných, nespo-
kojeno bylo 41 procent.

Průzkum se uskutečnil 
v době od 8. do 18. května, 
tedy v době vrcholící vládní 
krize. /čtk/  NÁZORY str. 12

Vládní krize zahýbala  
s důvěrou v ústavní instituce

PRAHA  www.E15.cz | 3 |

Předsedkyně Státního úřadu 
pro jadernou bezpečnost 
Dana Drábová rezignu-
je na funkci středočeské 
zastupitelky. Oznámil to 
včera ministr vnitra Milan 
Chovanec (ČSSD), který se 
na tom dohodl s Drábovou 
a předsedou hnutí STAN 
Petrem Gazdíkem. Chovanec 
a Gazdík předloží poslanecký 
návrh na změnu zákona, aby 
se v budoucnu podobná si-
tuace neopakovala. Drábová 
chce mandát složit do konce 
týdne.

Spor o mandát Drábové 
trval od loňských říjnových 
voleb do krajských zastupi-
telstev, v nichž získala nejvíc 
preferenčních hlasů. Mini-

sterstvo tvrdí, že funkce za-
stupitele a vysokého státního 
úředníka jsou neslučitelné. 
Drábová však mandát složit 
nechtěla a funkce ji odmítlo 
zbavit i krajské zastupi-
telstvo. Spor vznikl kvůli 
odlišnému znění volebního 
a služebního zákona.

Nyní situaci vnitro řešilo 
ve správním řízení a čekalo 
se, že vysloví zánik mandátu. 
Chovanec však včera ozná-
mil, že se po tříměsíčním jed-
nání našla dohoda, na jejímž 
základě Drábová z funkce 
odstoupí a politici na oplát-
ku změní zákon. Chovanec 
i Gazdík doufají, že se podaří 
změnu prosadit ještě do pod-
zimních voleb. /čtk/

Drábová rezignuje 
na funkci zastupitelky 

MAZAČKA. Zatím jedinou tramvají, která po Praze jezdí bez 
cestujících, je takzvaná mazací tramvaj.
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Jan Vávra

Kontejnery s odpadem 
by v Praze mohly kromě 
nákladních aut převážet 
i tramvaje. Společnosti 
Pražské služby, Dopravní 
podnik hlavního města 
Prahy a Huawei Techno-
logies podepsaly spolu 
s ČVUT memorandum, 
jehož cílem je realizace 
tohoto způsobu nakládání 
s odpadky.  

Funkční prototyp by 
mohl vyjet v roce 2019, 
ovšem ředitel úseku strate-
gického rozvoje Pražských 
služeb Karel Šašek upo-
zornil, že celá iniciativa je 
stále na začátku. Následo-
vat bude ještě rok trvající 
výzkum. Výhledově by 
mohl podobný systém 
svozu odpadu po kolejích 
na jednotlivá sběrná místa 
fungovat také ve Středo-
českém kraji, uvedl Šašek.

Přínosy projektu vidí 
hlavně v následném lepším 
rozplánování tras jednot-
livých popelářských vozů. 
„Nyní nám zajíždějí přes 
celou Prahu až do male-
šické spalovny, odkud pak 
zbytečně pokračují prázd-
né,“ říká Šašek.

Část trasy by přitom 
mohl náklad putovat 
po kolejích. Klíčem však je 
vyvinout algoritmus, který 
umí příslušnou prioritní 
trasu naplánovat a zko-
ordinovat s nakládkou 
a vykládkou popelářských 
vozů. Za tuto programátor-
skou stránku projektu zod-
povídá čínská společnost 
Huawei. Tím však výčet 
jeho účastníků nekončí.

Pražský dopravní podnik 
a České vysoké učení 
technické by měly zajistit, 
že převážet odpad zvládne 
předělaný model tram- 
vaje T3.  Více E15.cz

Do ulic vyjede 
popelářská tramvaj 

Vývoj důvěry/nedůvěry obyvatel v ústavní instituce v roce 2017 (procenta)
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Pramen CVVM

TOP 09 zahájila 
předvolební kampaň
Strana včera představila 
lídry svých kandidátek, 
mezi nimiž nechybí Karel 
Schwarzenberg nebo Mi-
roslav Kalousek. Překva-
pením je Kristýna Zelien-
ková, bývalá poslankyně 
Babišova hnutí, která bude 
jedničkou ve Zlínském kraji. 

Zaměstnanec Hradu byl 
zraněn při nehodě
V policejním autě BMW i8, 
které havarovalo na Br-
něnsku, seděl i zástupce 
šéfa hradního protokolu 
Vladimír Kruliš. Utrpěl 
vážné zranění a leží v br-
něnské fakultní nemocni-
ci, uvedl server Aktuálně.
cz. /čtk/

Krátce

Hospodaření Prahy skonči-
lo loni přebytkem 12,3 mi- 
liardy korun. Výsledek 
ovlivnily vyšší příjmy a niž-
ší výdaje, uvedla náměstky-
ně primátorky Eva Kislin-
gerová (ANO). Příjmy města 
byly 74,2 miliardy, což bylo 
107,9 procenta plánovaného 
rozpočtu. Výdaje se vyšpl-
haly na 61,9 miliardy, tedy 
84,4 procenta plánovaného 
rozpočtu.

Praha měla na loňský rok 
schválen rozpočet s pří-
jmy 43,6 miliardy a výdaji 
58,7 miliardy korun. Rozdíl 

mělo město dorovnat ze 
státních příspěvků.

„Co se týče čerpání inves-
tic, které není ideální, mezi 
důvody dosažené úrovně 
patří fakt, že došlo ke zvý-
šení legislativních nároků 
před zahájením stavby. 
Byla upravena pravidla při 
výběrovém řízení nebo jsou 
problémy například při vý-
kupech pozemků,“ uvedla 
Kislingerová.

O tom, jak s přebytkem 
magistrát naloží, by mělo 
být rozhodnuto příští týden 
po koaličním jednání. /čtk/

Město loni hospodařilo 
s přebytkem

http://praha.e15.cz/praha/novinky/praha-chce-behem-dvou-let-predelat-tramvaj-t3-na-popelarsky-vuz-1333086
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Dnes začíná platit nový 
zákon o ochraně zdraví před 
škodlivými účinky návyko-
vých látek, který omezuje 
kouření tabáku i elektro-
nických cigaret na mnoha 
místech.

Kouření tabákových 
výrobků je nově zakázáno 
ve všech restauracích, ba-
rech, vinárnách, kavárnách, 
čajovnách, klubech, hospo-
dách, diskotékách a dalších 
podobných zařízeních. To 
ohrozí zejména venkovské 
restaurace. Ty v Česku ubý-
vají již několik let a po zave-
dení EET, s níž se provozova-
telé vyrovnali, nyní o zákazu 
kouření hovoří jako o pomy-
slném posledním hřebíčku 
do rakve. 

„Restaurace budou bez 
kouře. Pokud provozovatelé 
povolí kouření na předza-
hrádce, musejí ji jasně ozna-
čit jako kuřácký prostor,“ 
uvedl ministr zdravotnictví 
Miloslav Ludvík (ČSSD).

Specializovaná agentura 
Data Servis odhaduje, že za-
tímco v roce 2011 bylo v Česku 
zhruba 30,3 tisíce podniků, 
průběžné odhady pro loňský 
i letošní rok vykazují klesající 
trend započatý v roce 2009. 
Aktuálně tak může být v Čes-
ku okolo 29 tisíc podniků, 

Z hospod zmizí cigaretový kouř
n Až pět tisíc korun pokuty bude riskovat ten, kdo si zapálí cigaretu 
na zapovězeném místě. Ode dneška. Pokuty za porušení zákazu se ale začnou 
udělovat až koncem srpna. Teď začíná devadesátidenní lhůta, během níž mají 
provozovatelé pohostinských a dalších zařízení čas na upravení prostor.

Popelníky si schováme,  
říká hostinská

Nejistý osud pohostinských zařízení

z toho s čepovaným pivem 
přibližně 25,2 tisíce.

Milovníkům nikotinu 
nastanou problémy i při 
návštěvě v zoo. Ta pražská 
například vyhlásila, že bude 
kompletně nekuřácká. Zříze-
ní kuřáckých míst v zoo však 
zákon nezakazuje. „Kuřárny 
budou dál fungovat v nákup-
ních centrech a na letištích, 
s kuřáckým prostorem se 
počítá i pro zoo,“ doplnila 
Ludvíkova náměstkyně Len-
ka Teska Arnoštová (ČSSD).

Omezení se dotkla i zastá-
vek veřejné dopravy. Pokud 
nástupiště není jasně určené, 
platí zákaz kouření v prosto-
ru pět metrů širokém a třicet 
metrů dlouhém.

Bez nikotinu se musejí 
nově obejít i pacienti a perso-
nál ve zdravotnických zaříze-
ních s výjimkou psychiatric-
kých oddělení nebo v jiných 
zařízeních pro léčbu závislos-
tí. Zákaz dále platí ve školách 
a jejich okolí, na letištích, dět-
ských hřištích, sportovištích, 
koncertních sálech, kinech 
a dalších společenských 
akcích. Cigarety naopak 
nezmizí z divadelních jevišť. 
„Tvůrčí svoboda je nadřaze-
ná. Cigareta je v tomto přípa-
dě rekvizitou,“ dodal ministr 
zdravotnictví.
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 Spotřeba cigaret v Česku (v kusech na obyvatele za rok)

Souhlasíte 
se zákazem 

kouření 
v restauracích?

Domníváte se, 
že úplný zákaz 
kouření sníží 

počet kuřáků?
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Zákaz kouření bude síla. 
Na tom se shodují majitelé 
a provozovatelé restaurací 
nižších cenových skupin, kde 
si hosta bez cigarety neumějí 
představit. Teď se sžívají s no-
vou realitou. Zákaz začne zít-
ra platit a hospodští odhadují, 
jak se promítne do tržeb.

Stoly bez popelníků a hlou-
ček kuřáků na zápraží, chod-
níku či schodech. Kromě úlevy 
od otravného kouře v sálech 

a výčepech přinese protiku-
řácký zákon řadu komplikací. 

„Nevím, jak to uděláme, 
na chodníku bude nepořádek 
a hromady nedopalků. Nájem-
níci v bytech nad provozov-
nou již chystají petici, že si 
nemohou ani vyvětrat. A já 
je chápu,“ říká Vilém Novák, 
provozní restaurace v praž-
ských Holešovicích s tím, že 
se po dvaceti letech těší, že 
nebude muset vynášet smrad-

lavé popelníky a v zimě stále 
větrat. Podle odhadu, který 
si dal vypracovat nápojářský 
gigant Heineken, zůstane 
v Česku bez využití milion po-
pelníků. „Já jsem kvůli zákazu 
sama přestala kouřit, takže to 
chválím, ale popelníky si stej-
ně schováme do skladu. Třeba 
se někdy cigarety do hospod 
vrátí,“ míní provozní pražské 
restaurace V háji, která ne-
chtěla uvést své jméno.

Praha podle názoru oslovených provozovatelů restaurací 
zákaz kouření zvládne. „Před lety jsem pracoval 
ve Španělsku. Tehdy se tam kouřilo doslova všude včetně 
letadla a pošty, pak přišel zákaz a teď se nekouří nikde. 
Když to zvládli Španělé, tak to Češi musejí zvládnout 
taky,“ je přesvědčen Michal Barthozel, provozní pražské 
restaurace U Kalendů. Obává se však následků přesunu 
kuřáků na chodník před restaurací. „Vzhledem k tomu, že 
jsme na vltavské náplavce, tak je tu o sezoně již tak velký 

provoz. Tomu kuřáci před hospodou určitě nepomohou,“ 
doplňuje Barthozel s tím, že očekává stížnosti, ale to 
už  bude podle něj na městské policii. Levné pivo v PET 
lahvích zlikvidovalo už řadu hospod na venkově. K tomu 
se loni v prosinci připojila EET a teď zákaz kouření. „Jen 
v širším okolí vím o deseti hospodách, které během 
letoška zavřely. My zatím fungujeme, ale budoucnost si 
netroufám odhadovat,“ říká majitel restaurace 
U Matějčků v severočeské Peruci.  

Michal 
Nosek

Stranu připravil

Koláž E15



BYZNYS www.E15.cz | 5 |

n Jeden z uhelných 
kotlů nahradí Tep-
lárna Otrokovice 
plynovým zdrojem. 
Díky němu bude moci 
pružně upravovat vý-
robu tepla a elektřiny.

Jan Stuchlík

Teplárna Otrokovice, která 
od roku 2013 patří do energe-
tické skupiny Lama Group, 
se chystá na velkou moder-
nizaci. Do roku 2020 firma, 
která zásobuje teplem přes 
devět tisíc domácností a vel-
ké podniky jako Fatra nebo 
Continental Barum, instaluje 
na dvou uhelných kotlích 
zařízení pro snížení emisí 
oxidů dusíku a síry. „Do eko-

logizace obou kotlů budeme 
investovat zhruba 400 mili-
onů korun,“ uvedla mluvčí 
teplárny Jana Burešová.

Třetí uhelný kotel, který už 
je na hranici životnosti, 
teplárna odstaví. 
Místo něj chce 
postavit nový 
kotel na zemní 
plyn, jehož 
cenu předběž-
ně odhaduje 
na dvě stě 
milionů korun. 
Teplárna už 
zahájila proces 
posuzování vlivu 
stavby na životní pro-
středí. 

„Nyní připravujeme pod-
klady pro tendr na zhotovite-
le kotle. Stavba bude hotová 
do konce roku 2019,“ dodává 

Burešová. Díky oběma 
investicím bude otrokovická 
teplárna plnit limity pro 
vypouštění emisí.

Investici proto bude finan-
covat sama. Přestože 

teplárny v Česku 
mohou získat 

na moderniza-
ce svého za-
řízení dotace 
z Operačního 
programu 
Podnikání 

a inovace pro 
konkuren-

ceschopnost, 
na náhradu uhelné-

ho kotle čistějším ply-
novým se dotace nevztahují. 

Plynový kotel umožní 
pružně upravovat výrobu 
tepla a elektřiny. Na tržbách, 
jež se pohybují kolem 1,1 mi- 

liardy korun za rok, se prodej 
tepla podílí zhruba z polo-
viny. Druhou polovinu tvoří 
prodej elektřiny. 

Zatím není jasné, jak se 
nové složení zdrojů pro 
výrobu tepla v Otrokovicích, 
Napajedlech a Zlíně-Male-
novicích promítne do ceny 
tepla. Pro letošek teplárna 
zlevnila teplo na 499 korun 
za gigajoule, čímž se podle 
údajů Energetického regulač-
ního úřadu dostala v cenách 
tepla o dvanáct procent pod 
republikový průměr. Ve Zlín-
ském kraji je proti průměru 
tepla z centrálního zásobo-
vání o osmnáct procent níže. 
„Dodáváme teplo za příznivé 
ceny, aby zákazníci neměli 
důvod se odpojovat a hledat 
alternativní řešení,“ vysvět-
luje Burešová. 

Otrokovická teplárna 
investuje 600 milionů

Na tržbách, jež 
činí přibližně

1,1
miliardy korun ročně, se  

prodej tepla podílí  
zhruba polovinou.

ROZHOVOR S JOSEFEM HUŠBAUEREM
STATISTIKY

TROFEJE A ZAJÍMAVOSTI
NAVÍC PLAKÁT MISTROVSKÉ SLAVIE

VELKÉ SHRNUTÍ  
LIGOVÉ SEZONY

Už v pátek
v deníku

 68 STRAN

266931/162 inzerce

Někdejší 
IZIP podruhé 
změnil jméno
Adéla Čabanová

Ani IZIP, ani Zdravel. Po-
skytovatel elektronických 
zdravotních knížek se zno-
vu přejmenoval. Původní 
IZIP sice po skandálech 
ztratil smlouvu se Všeobec-
nou zdravotní pojišťovnou, 
přesto mu zůstalo 2,36 mi- 
lionu uživatelů. Loni jej 
koupila společnost Nordic 
Investors, která jej chtěla 
rozvíjet. Do března použí-
vala firma název Zdravel, od 
dubna se jmenuje Společ-
nost pro eHealth databáze.

Exposlanec a europosla-
nec ODS Milan Cabrnoch, 
který IZIP v roce 2001 spolu-
zakládal, zůstává odpověd-
ným zástupcem. Předsedou 
představenstva Společnosti 
pro eHealth databáze je Jan 
Petřík, elitní právník a spo-
luzakladatel fondu Nordic 
Investors.  Více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/technologie-a-media/ani-izip-ani-zdravel-poskytovatel-zdravotnich-knizek-dvou-milionu-lidi-opet-zmenil-jmeno-1333050
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n Trh pronájmu au-
tomobilů pro fyzické 
osoby roste meziročně 
o více než třicet pro-
cent. Proto se na něj 
pouštějí i firmy mimo 
obor, které chtějí 
z trendu těžit. 

Arsen Lazarevič

Půjčit si auto, nestarat se 
o údržbu a každý rok či dva 
ho vyměnit za novější model. 
Taková nabídka láká čím dál 
více uživatelů, což doklá-

dají data České leasingové 
a finanční asociace. Trh 
operativního leasingu, tedy 
pronájmu aut, vzrostl 
v prvním čtvrtletí 
u fyzických osob 
meziročně 
o 32,4 pro-
centa, když 
překročil 
697 milionů 
korun. 

Svézt se 
na této vlně 
chtějí nejen 
tradiční leasingové 
společnosti, ale také 
spořitelny nebo investiční 
skupiny, které podnikají 

na internetu. Modrá pyra-
mida ze skupiny Komerční 
banky představila ve spolu-

práci s ALD Automotive 
Moudrý leasing, 

ve kterém nabízí 
pronájem vybra-

ných auto-
mobilů bez 
akontace. Lze 
si zde vybrat 
z jedenácti 

vozů, jejichž 
cena se pohybu-

je od 4,8 tisíce až 
po 16,6 tisíce korun 

měsíčně. Každé auto je 
k dispozici ve dvou varian-
tách operativního leasingu, ta 

dražší all inclusive posky-
tuje navíc asistenční služby, 
kompletní servis, pneuservis 
či dálniční známky. 

Jedním z dalších pro-
jektů je agregátor nabídek 
operativního leasingu 
Driveto.cz podnikatele 
Františka Peterky. Ve firmě 
drží čtyřicet procent, zbytek 
náleží investiční interneto-
vé skupině Miton. „Službu 
jsme spustili nedávno. Letos 
plánujeme sjednat operativní 
leasing na více než 2500 aut 
a příští rok jen na českém 
trhu nejméně dvakrát tolik,“ 
uvedl Peterka. Driveto teď má 
3600 nabídek operativního 

Operativní leasing aut 
přitahuje nové hráče 

Driveto.cz chce  
letos sjednat operativní 

leasing na více než

2500
automobilů.

leasingu. „Nabídku budeme 
neustále rozšiřovat o všechny 
typy aut včetně luxusních,“ 
doplnil Peterka. 

Vznikají ale také menší pro-
jekty, příkladem je Operatio.
cz, který nabízí šest desítek 
automobilů. „Náš cíl je mít 
omezenou nabídku vozů 
napříč všemi kategoriemi. Jde 
nám ale především o kvalitu, 
nikoli o kvantitu,“ uvedl Petr 
Bašek, ředitel Operatio.cz. 

Podle něj už operativní 
leasing není výsadou velkých 
firem, ale stává se dostup-
nější také pro fyzické osoby. 
A celkově prudce roste. „V po-
sledních dvou letech zažil trh 
operativních leasingů obrov-
ský boom,“ dodává Bašek. 

Oblíbenost operativního 
leasingu pro spotřebitele je 
však výrazně vyšší v západní 
Evropě. Například v Nizo-
zemsku, které má o šedesát 
procent více obyvatel než 
Česko, uzavřeli spotřebitelé 
přibližně trojnásobek smluv 
operativního leasingu. 

Michal Tomeš

Celkem 28 milionů korun no-
vých investic získal pro svůj 
další rozvoj český start-up 
Spaceti. Do firmy zabývají-
cí se vývojem zařízení pro 
navigaci uvnitř budov vložil 
peníze Ondřej 
Fryc, zaklada-
tel Mall.cz, se 
svým fondem 
Reflex Capital. 
Do Spaceti in-
vestoval spolu 
s Radomírem 
Čechem, šéfem 
komunikační 
agentury Fast 
Forward/Y&R.  

Díky techno-
logickým mo-
dulům, které Spaceti vyvíjí, je 
možné uvnitř budovy vytvořit 
vlastní pokrytí, které usnad-
ňuje pohyb osob v prostoru. 
Lidé připojení k navigační 
síti se tak snadněji dostanou 
k bodům zájmu nebo najdou 
bezpečnou cestu ven v přípa-
dě krizových situací. 

Systém si klade za cíl také 
usnadnění údržby a úklidu 
nemovitostí. Už loni přitom 

start-up podepsal smlouvu 
o partnerské spolupráci s glo-
bálním vedením telekomuni-
kační společnosti Vodafone.

„Ve Spaceti, které má ambi-
ce osazovat svým produktem 
budovy moderních develope-
rů po celém světě, již nyní pra-

cují odborníci 
z devíti zemí,“ 
uvedl k inves-
tici Fryc. 

Podle za-
kladatele start-
-upu Maxe 
Verteletského 
se společnost 
snažila dosa-
vadní výdaje 
krýt z vlast-
ních zdrojů 
i přesto, že 

nabídky od investorů dostáva-
la delší dobu. „Pro nynější fázi 
vývoje jsme zvolili investory 
s podnikatelskou zkušenos-
tí sdílející naši vizi,“ uvedl 
Verteletskyi. Podle jeho slov 
získané finance značně po-
mohou růstu podniku. Netají 
se totiž globálními ambicemi 
– věří, že se české řešení stane 
standardem v nemovitostech 
po celém světě. 

Zakladatel Mall.cz  
investuje do navigace  
v budovách

CENTRÁLNÍ BANKA na státním hradě Bouzově představila 
zlatou minci s motivy hradu z desetidílného cyklu mincí Hrady 
České republiky. ČNB vydala tři tisíce mincí v běžném a sedm ti-
síc ve špičkovém provedení v nominální hodnotě pět tisíc korun. 

BOUZOV VE ZLATĚ

Fo
to

 č
tk

EP Energy zvýšila 
provozní zisk
Energetické skupině EP 
Energy z Energetického 
a průmyslového holdingu 
stoupl v prvním čtvrtletí 
meziročně provozní zisk 
o 15,6 procenta na 3,7 mi- 
liardy korun. Konsolidova-
né tržby klesly meziročně 
o 2,2 procenta na 14,4 mi- 
liardy korun.

Soud zamítl obří pokutu  
za stavební kartel
Krajský soud v Brně zrušil 
rekordní pokutu udělenou 
antimonopolním úřa-
dem stavebním firmám 
za údajný kartel. Podle 
ÚOHS kartel fungoval v le-
tech 2006 až 2008, pokuta 
činila 1,66 miliardy korun. 
Soud vyhověl žalobám 
sedmi firem.

Vzniklo nejvíce hospod 
za posledních pět let
Loni vzniklo 2226 firem, 
jež podnikají ve stravování 
a pohostinství. Je to nej-
více za posledních pět let 
a zároveň meziroční růst 
o 75 procent, uvedla spo-
lečnost Bisnode. Důvodem 
může být zavedení EET 
v prosinci loňského roku. 
/čtk/  Více E15.cz

Krátce

Vlastní navigační 
síť uvnitř budov 
umožňuje nalézt 
body zájmu nebo 
také bezpečně 
uniknout ven 
v kritické situaci.

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/loni-vzniklo-nejvic-hospod-za-pet-let-muze-jit-o-ucelove-firmy-kvuli-eet-tvrdi-analytici-1333057
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Marek Schwarzmann

Pražský rezidenční a kan-
celářský projekt Waltrovka 
se blíží svému dokončení. 
„Všechny kancelářské budovy 
v projektu už stojí, jejich cel-
ková pronajatost se pohybuje 
kolem 75 procent,“ potvrdil 
deníku E15 projektový ředitel 
investic Penty v realitním 
odvětví Petr Palička. 

První etapa bytové výstav-
by čítající 350 jednotek pak je 
podle něj již plně rozprodá-
na. Ze druhé etapy bylo podle 
Paličky na trh uvolněno 
zhruba sto bytů. „Dá se říci, 
že v tomto ohledu jsme asi 
na třech pětinách prodané 
kapacity,“ dodal. 

Právě projekt Waltrovka 
v nedávné anketě magazínu 
E15 Premium uspěl u odbor-

Byty ve Waltrovce 
jsou už ze tří pětin 
vyprodané

Z energetiky

Zásobník je 
nejen pojistka
Cenu uskladnění plynu v pod-
zemních zásobnících sice 
Energetický regulační úřad 
nereguluje, ale některá fakta 
o nich jsou určitě zajímavá. 
Nejedná se totiž jen o bezpeč-
nost.

Zásobníky plynu se tradičně 
využívají zejména pro vyrov-
návání rozdílů ve spotřebě 
plynu v létě a v zimě, kdy je 
i díky vytápění spotřeba až 
sedmkrát vyšší. Podobnou 
funkci plní celoročně v době 
neočekávaného výkyvu spo-
třeby nebo podporují přeprav-
ní flexibility během výkyvů 
v mezinárodní přepravě.

Plynárenská soustava byla 
vybudována tak, aby umož-
ňovala tranzitní přepravu 
plynu přes Česko z ruských 
nalezišť do západní Evropy 
a také pro zásobování ČR. 
K pokrytí sezonních výky-
vů ve spotřebě slouží plyn 
uskladněný v zásobnících. 

Alena Vitásková

V létě se zemní plyn obvykle 
do zásobníků vtláčí a v zimě 
se „těží“ a vhání do sousta-
vy. Mnohdy jsou zásobníky 
využívány i z ekonomických 
důvodů k uskladnění plynu 
v době, kdy tržní podmínky 
umožní levnější nákup.

Mezi hlavní výhody skla-
dování plynu patří i bezpeč-
nostní zásoby, tedy udržování 
rezervních zásob pro případ 
omezení nebo přerušení 
dodávek plynu ze zahraničí. 
Na těch je Česko téměř stopro-
centně závislé.

Zásobníky plynu poskytují 
pojistku proti neočekávaným 
událostem, které mají nízkou 
pravděpodobnost a vysoký 
dopad a mohou zásadním 
způsobem negativně ovlivnit 
technickou provozuschopnost 
plynárenských soustav nebo 
dostupnost plynu pro koncové 
zákazníky. 

Zásobníky plynu poskytují 
pojistku na několik týdnů. 
V případě, že by dodávky 
vypadly na několik měsíců, 
situace by byla vážná. To se 
již týká regulačního režimu 
a dodávky jen pro chráněné 
zákazníky, kam patří napří-
klad domácnosti. 

Autorka je předsedkyní ERÚ

  

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium.

né veřejnosti složené z pro-
fesionálů ve stavebnictví 
a developerů, kteří jej zvolili 
jako Realitní počin roku 2017. 
Stalo se tak na konferenci 
E15 Premium věnované 
problematice realitního trhu 
a rozvoje Prahy. 

Projekt Waltrovka zahrnu-
je několik administrativních 
a rezidenčních budov na po-
zemku o rozloze 16,5 hektaru 
v pražských Jinonicích. Sta-
vebníci poprvé kopli do země 
na sklonku roku 2013. 
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n Objem investova-
ných peněz českých 
domácností v podílo-
vých fondech dosáhl 
445 miliard. 

Arsen Lazarevič

Zájem Čechů investovat 
do podílových fondů roste. 
Podle statistik Asociace pro 
kapitálový trh České republi-
ky dosahoval celkový objem 
vloženého majetku ke konci 
března celkem 1,297 bilionu 
korun. Z toho domácnosti 
měly zainvestováno v tuzem-
ských a zahraničních fon-

dech kolektivního investová-
ní celkem 445 miliard korun. 
To je oproti konci minulého 
roku o 3,5 procenta více. 

„Číslo je to úctyhodné, nic-
méně v porovnání s penězi, 
které občané drží v bankách 
na běžných, spořicích nebo 
na depozitních účtech, stále 
nízké. Celkově domácnosti 
fondům svěřují zhruba jen 
desetinu svého majetku,“ 
uvádí Jan Macek, analytik 
společnosti Swiss Life Select. 

Na druhou stranu ale lidé, 
kteří investují do podílových 
fondů, jsou stále aktivnější. 
„Investoři každým rokem 
zvyšují průměrnou pravidel-
nou měsíční investovanou 

Češi se dali na investování

Ryanair vykázal rekordní roční zisk

Irská letecká společnost Ryanair Holdings vytvořila v loň-
ském fiskálním roce rekordní čistý zisk 1,316 miliardy eur, 
meziročně o šest procent vyšší. Počet pasažérů se zvýšil 
o 13 procent.
  

Textilka Pegas vyplatí vyšší dividendu

Znojemský výrobce netkaných textilií Pegas Nonwovens 
chce letos vyplatit akcionářům dividendu 1,30 eura za ak-
cii. Firma pravidelně zvyšuje výplatu o pět až deset centů. 
Letos si mají akcionáři rozdělit 12 milionů eur.

Rusnok: Pro zvýšení sazeb zatím není důvod

Podle guvernéra České národní banky Jiřího Rusnoka 
není dva měsíce po ukončení měnových intervencí zatím 
naléhavý důvod ke zvýšení úrokových sazeb. Vývoj kurzu 
koruny i inflace je pozitivní. Bankéř připustil zvýšení 
sazeb v druhé polovině roku. Záležet bude na prognózách. 

Francouzská ekonomika zpomalila

Růst francouzské ekonomiky v letošním prvním čtvrt-
letí činil 0,4 procenta v porovnání s předchozími třemi 
měsíci. Přestože vývoj překonal očekávání, v porovnání se 
zvýšením o 0,5 procenta v posledním čtvrtletí 2016 došlo 
ke zpomalení a Francie zaostává i za průměrem eurozóny.

Nizozemsko přijalo asociační dohodu s Kyjevem

Nizozemský senát včera schválil asociační dohody EU 
s Ukrajinou, země ratifikační proces jako jediný člen blo-
kovala. Nizozemci dohodu odmítli v loňském nezávazném 
referendu, vláda ale následně získala od EU požadované 
záruky, díky kterým mohla ratifikace pokračovat. 

Jobbik před parlamentními volbami mírní slovník

Maďarská pravicová strana Jobbik zmírňuje před volbami 
plánovanými na příští rok svůj slovník a ustupuje od radi-
kálních a antisemitských hesel. Tvrdí to agentura Reuters 
s odkazem na lídra Jobbiku Gábora Vona. Jeho strana 
dokonce začala podporovat členství Maďarska v EU. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,655

Čína 1 3,457

Dánsko 1 3,557

EMU 1 26,465

Chorvatsko 1 3,568

Japonsko 100 21,349

Kanada 1 17,590

Maďarsko 100 8,575

Norsko 1 2,803

Polsko 1 6,338

Rusko 100 41,838

Švédsko 1 2,709

Švýcarsko 1 24,271

Turecko 1 6,661

USA 1 23,690

Velká Británie 1 30,496

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 30. 5. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 96,70   0,94 % 

ČEZ 448,00   -0,80 % 

Erste Bank 865,50   -1,85 % 

Fortuna 117,50   0,00 % 

Kofola 403,00   0,75 % 

KB 942,80   -0,50 % 

Moneta 79,60   -0,31 % 

O2 CR 277,90   0,14 % 

Pegas 969,20   0,07 % 

Philip Mor. ČR 13 975,00   0,19 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 268,40   -2,04 % 

VIG 646,40   0,48 % 

Celkový objem (v tisících korun) 413 250

Akcie na pražské burze 30. 5. 2017 

n Investoři očekávají 
silný růst interneto-
vých prodejů a ženou 
cenu titulu vzhůru.

Hodnota akcií největšího 
světového internetového ob-
chodu Amazon včera poprvé 
překročila hranici tisíc do-
larů. Tržní hodnota podniku 
tak přesáhla 478 miliard do-
larů a je zhruba dvojnásobná 

ve srovnání se společností 
Wal-Mart Stores, která je 
největším maloobchodním 
řetězcem na světě.

Investoři podle agentury 
AFP sázejí na silný růst 
internetového prodeje. Ten 
představuje ostrou kon-
kurenci pro provozovatele 
kamenných prodejen, jako je 
právě Wal-Mart.

Společnost Amazon zahá-
jila internetový prodej v roce 

1995 a zpočátku nabízela 
především knihy. Na burzu 
vstoupila v roce 1997 s cenou 
18 dolarů za akcii, což tehdy 
celý podnik ohodnocovalo 
na 438 milionů dolarů.

V roce 2013 společnost 
Amazon otevřela centrum 
vráceného zboží v Dobrovízi 
u Prahy a předloni tam spus-
tila provoz svého prvního 
distribučního centra v České 
republice. /čtk/

Akcie Amazonu poprvé 
stojí tisíc dolarů

Vývoj majetku v podílových fondech  
(v miliardách korun) 

stav k 31. 3. 2017 Pramen AKAT ČR

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017*

247
224 235

269

320 328

432 445

částku, která se aktuálně 
pohybuje kolem dvou tisíc 
korun,“ uvádí Jana Brodani, 
výkonná ředitelka asociace.  

Růst také potvrzují společ-
nosti, které se na podílové 
fondy specializují. „Aktuálně 
evidujeme aktiva ve výši 

30 miliard korun, oproti 
stejnému období loňského 
roku je to nárůst o zhruba 
30 procent,“ uvádí Richard 
Siuda z Conseq Investment 
Management. „Je potřeba 
poznamenat, že za tímto 
růstem z velké části stojí 
pravidelné investice klientů, 
kteří si uzavřeli smlouvu 
kdykoliv dříve, a také nárůst 
hodnoty podkladových 
aktiv,“ dodává. Podle sta-
tistik České národní banky 
dosáhla aktiva u podílových 
fondů ke konci roku 2016 
více než 264 miliard korun. 
Přitom ještě ke konci roku 
2012 dosahovala „pouhých“ 
119 miliard. 



n Napětí mezi Spoje-
nými státy a Němec-
kem se stupňuje. Lídři 
obou zemí si vyměňují 
uštěpačné poznámky.

Krátkozraká politika 
americké vlády jde proti 
zájmům Evropské unie, je 
přesvědčen německý minis-
tr zahraničí Sigmar Gabriel. 
Řekl to listu Rheinische 
Post.

Šéf sociální demokracie 
a její kandidát na kanclé-
ře Martin Schulz se zase 
nechal slyšet, že je třeba 
se postavit americkému 
prezidentovi Donaldu 
Trumpovi. 

Nepříliš diplomatická 
vyjádření předních němec-
kých politiků ukazují podle 
pozorovatelů na prohlubu-

jící se rozkol mezi Evropou 
a USA. Ten se projevil už 
v zásadně rozdílných ná-
zorech na otázky životního 
prostředí nebo migrace 
na víkendovém summitu 
sedmi nejvyspělejších eko-
nomik světa G7 v italské Ta-
ormině. Německá kancléřka 
Angela Merkelová po něm 
prohlásila, že se Evropa 
bude muset spoléhat více 
sama na sebe.

Americký prezident 
Donald Trump pak znovu 
upozornil, že obchodní 
deficit Spojených států 
s Německem je velmi vyso-
ký, a tedy pro Američany 
také velmi špatný. Na svém 
twitterovém účtu Trump 
k tomu dodal výtku, že Ber-
lín investuje mnohem méně 
než Washington do ozbro-
jených sil a do NATO. Šéf 

německých sociálněde-
mokratických poslanců 
Thomas Oppermann na to 
v reakci uvedl, že Trump 
svým nejnovějším tweetem 
dal jasně najevo, že vnímá 
Německo jako politického 
soupeře.

Na rychlé usmíření to při-
tom nevypadá. Kancléřka se 
v podobném gardu vyjádři-
la i včera po setkání s indic-
kým premiérem Naréndrou 
Módím. „Transatlantické 
vztahy jsou mimořádně 
důležité,“ podotkla, dodala 
však, že je ale v současné 
situaci ještě více důvodů 
než jindy, „abychom náš 
osud v Evropě vzali sami 
do svých rukou“. Evropa by 
se podle Merkelové měla 
také více angažovat ve svě-
tě. /čtk, msc/
 Sledujte E15.cz

Vztahy USA a Německa 
se dále ochlazují
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OBJEDNÁVEJTE

I PŘES
SMS
902 11

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
ROK mezera JMÉNO mezera PŘÍJMENÍ mezera ADRESA mezera MĚSTO mezera PSČ

Příklad: ROK Jan Novak Prubezna 233 Olomouc 77900
Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s.,
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod., mobil@cninvest.cz,www.platmobilem.cz.

PŘINÁŠÍME VÁM VÍCE NEŽ 160 RECEPTŮ OD JARA DO ZIMY JEN ZA 99 KČ 

Edice

POKLADY ČESKÉ KUCHYNĚ

PRÁVĚ V PRODEJI VE VYBRANÝCH TRAFIKÁCH NEBO PŘES SMS

272233/16 inzerce

Konžská vláda schválila 
užití experimentální vakcíny 
proti ebole. Nemoc se na se-
verovýchodě Konga objevila 
začátkem měsíce. Podlehli 
jí už čtyři lidé a u dalších 
desítek lidí je podezření 
na nákazu.

Užita bude vakcína 
s názvem rVSV-ZEBOV. 
Podle studie, která byla loni 

v prosinci publikována, 
látka vykazovala vysokou 
účinnost v boji proti nemoci. 
Jak se bude vakcína v Kongu 
distribuovat a koho se oč-
kování bude týkat, konžská 
vláda zatím neuvedla. 

Mluvčí Světové zdravot-
nické organizace (WHO) 
Tarik Jasarevic nicméně 
řekl, že nejpravděpodobněji 

budou očkováni lidé, kteří se 
pohybovali v blízkosti osob, 
u nichž se nákaza potvrdí. 
Očkovací kampaň v Kon-
gu představuje logistické 
problémy, protože oblasti 
v lesích na severovýchodě 
země jsou těžko dostupné, 
ale také proto, že vakcína se 
musí uchovávat při teplotě 
minus 80 stupňů Celsia. /čtk/

Kongo nasadí experimentální 
vakcínu proti ebole

PREVENCE. Konžské úřady vakcínu využijí pro lidí, kteří přišli 
do styku s nově nakaženými.
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ODPŮRCI LOVU velryb včera potřísnili červenou barvou 
sochu Malé mořské víly v dánské Kodani. Ochránci přírody za-
nechali na chodníku před sochou nápis, v němž Dánsko vyzý-
vají, aby chránilo velryby u pobřeží Faerských ostrovů. Tamní 
úřady umožňují domorodcům v letním období nekomerční lov 
několika stovek velryb, především kulohlavců černých. 

POSKVRNĚNÁ VÍLA
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 Kdyby Babiš 
leckdy držel pusu 
a nechal místo sebe 
mluvit nějakého 
profesionálního 
mluvčího, nemusel 
by být v takových 
problémech.
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Babiš je sólista.  
A v tom je ta potíž
n Vede miliardovou průmyslovou společnost Jablotron, 
která se k dnešku rozrostla na 27 subjektů. „Stát se ale 
jako firma řídit nedá,“ říká podnikatel Dalibor Dědek, jenž 
dříve veřejně podpořil Andreje Babiše. V Česku je podle něj 
čas přestat nadávat na politiku a raději něco udělat, a tak 
jeho nadace postavila penzion pro seniory, a kvůli ochraně 
přírody skoupila louky v Jizerských horách.

Tomáš Stingl

 Před minulými volbami 
jste Andreje Babiše veřejně 
podpořil. Jak ho vnímáte 
nyní?
Hodně věcí dokázal prosadit, 
nota bene v rozhádané koa-
lici. Pořád ho ještě obdivuji, 
že do toho šel, kolik času 
a nervů ho to stojí. Musím 
připomenout, že já když 
jsem se Andreji Babišovi 
onehdy rozhodl veřejně 
vyjádřit sympatie na předvo-
lebním mítinku, viděl jsem 
ho poprvé v životě. Řekl jsem 
si tehdy: „Dědku, jsi zbabělej, 
jen se rozčiluješ, takhle by se 
nic nezměnilo.“

 Naplnil vaše očekávání?
Nikoho nevidím černobíle. 
On dává politice hrozně moc 
a nepodezřívám ho, že by si 
chtěl na státu nějak přilepšit. 
Potíž je v tom, že je sólista, 
osamělá šelma. Také nemám 
rád jeho konfrontační réto-
riku, tou se shazuje. Kdyby 
leckdy držel pusu a nechal 
místo sebe mluvit nějakého 
profesionálního mluvčího, 
nemusel by být v tako-
vých problémech. A třetí 
věc, která mi vadí, je jeho 
žebříček hodnot. Pro pana 
Babiše co není nezákonné, to 
je v pořádku. Mám pocit, že 
postrádá nadstavbu, jíž jsou 
etické hodnoty.

 Jak vnímáte jeho podni-
katelské aktivity?
Vyčítá se mu, jak přišel 
snadno k velkému Agrofertu. 
Ano, měl na startu výhodu, 
že znal řeči, věděl, jak to 
v zahraničním obchodu 

funguje. Ale podívejte se, 
kde jsou všichni ti Stehlíci 
a ostatní, kteří na tom byli 
na začátku podobně. Nikdo 
nemá tušení, jak vypadaly ty 
socialistické podniky. Že on 
je dokázal přetvořit v něco, 
co dneska vydělává, to je 
ohromný úspěch. Já kdybych 
byl zase v roce 1990 a měl 
volit, jestli založím znovu 
Jablotron v garáži, nebo vez-
mu nějakou velkou existující 
fabriku, volil bych garáž.

 Dnes je z Jablotronu 
miliardová průmyslová 
skupina a z vás příklad byz-
nysmena, který se rozsáhle 
angažuje i ve veřejném pro-
storu. Uvažujete o vstupu 
do politiky?
Pravda je, že mě k tomu 
přemlouvá hodně lidí. A byl 
už moment, kdy jsem měl 
k rozhodnutí velice blízko. 
Ovšem problém je, že v politi-
ce se střetnou lidé, kteří chtějí 
skutečně něco dělat, s urči-
tým procentem psychopatů. 
Bohužel to malé procento 
škodičů dostává v médiích 
největší prostor. A dále: stát 
jako firmu řídit nelze. Já mu-
sím sestavovat tým do pod-
niku mnoho let, aby dobře 
fungoval. Ale v politice se lidé 
pořád mění, je velká fluk-
tuace. To je pak těžké něco 
prosadit. My jsme se rozhodli, 
že budeme raději dělat svoji 
vlastní politiku v malém. Že 
pomůžeme rozvoji této země 
reálnými projekty ve zdravot-
nictví či vzdělání.

 Zvláštním způsobem 
vám prý k ujasnění priorit 
nechtěně dopomohl zisk 
titulu Podnikatel roku.
Ano, jediným měřitelným dů-
sledkem publicity totiž bylo, 
že jsem dostal stovky žádostí 
o nejrůznější sponzoring, 
třeba typu: Když mi dáte 
milion, nechám se vyfotit 
s vlajkou Jablotronu na té 
a té velehoře. Nejkurióznější 
byl jeden pán z Děčína, který 
chtěl sponzoring na jakousi 
bizarní teorii o vzniku vesmí-
ru. Na druhou stranu přišlo 
i mnoho proseb o pomoc 
opravdu nemocným nebo po-
stiženým lidem. Tehdy jsem 
si uvědomil, že nejde pomoci 
všem, že si musíme ujasnit 
priority a vytvořit systém.

 Nastartoval jste proto 
loni nadaci Jablotron. Pe-
níze do ní dáváte z vlastní 
kapsy?
Počáteční vklad jsem poskytl 
já, ovšem v současnosti do-
tváříme mechanismus, kdy Fo
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 Český dvoreček 
je pro firmy dobré 
tréninkové hřiště, 
ale kdo chce dělat 
opravdový byznys, 
musí do světa. 
A v tom mu euro 
zjednoduší život.
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Vystudoval elektrotechniku na ČVUT v Praze, pracoval 
v podniku LIAZ. Hned po sametové revoluci v roce 1990 
spoluzakládal firmu Jablotron zaměřenou především 
na výrobu alarmů. K dnešku se rozrostla na skupinu  
27 subjektů, která zaměstnává zhruba 500 zaměstnanců 
a má obrat kolem 2,5 miliardy korun ročně. Dědek získal 
v roce 1994 titul Podnikatel roku. Loni prodal 40 procent Jablotronu 
výkonnému řediteli firmy Miroslavu Jarolímovi, 60procentní majoritu  
si zatím ponechává. S manželkou žije v domku v Jizerských horách.  
K jeho koníčkům patří plavání, běžkování nebo jízda na koloběžce.

Dalibor 
Dědek (59)

určitým procentem z hru-
bého zisku přispívá každá 
divize skupiny Jablotron. Ta 
dnes zastřešuje už 27 subjek-
tů. Dělá mi radost, že jsme 
už získali také jiné drobnější 
přispěvatele mimo firmu.

 Jak se uchytil pečovatel-
ský dům pro seniory, který 
jste za 120 milionů korun 
postavili v Jablonci?
V současnosti tam je už přes 
100 klientů a 80 zaměstnan-
ců. Finančně jsme se dostali 
zatím alespoň na červenou 
nulu. Původně jsme měli 
na provoz domova nasmlou-
vánu externí firmu, ale kli-
enti a jejich rodiny se stejně 
obraceli s řadou věcí na nás. 
Proto jsme převzali i provoz.

 Také jste skoupil šedesát 
hektarů luk v Jizerských 
horách. Proč? Co s nimi je?
Necháme je v přírodním 
stavu. Pouze v zimě tudy ve-
dou trasy pro běžkaře. Když 
na těch loukách vidíte jeleny 
v říji, máte pocit, že jste se 
ocitli v přírodopisném filmu. 
Příčila se mi myšlenka, že 
by tam někdo vybudoval 
golfová hřiště a udělal z toho 
Disneyland. Je to pás pozem-
ků od sjezdovky na Severáku 
až po Královku. Skupovali 
jsme je postupně, investice 
byly v řádu desítek milionů 
korun. S nadsázkou říkám, 

že máme vlastně skoro celé 
jižní návrší Jizerských hor.

 Na Jablonecku také 
chcete otevřít vzdělávací 
lyceum. Pro koho bude 
určeno?
Má to být výběrová škola 
v tom smyslu, že si ji stu-
denti a rodiče vyberou kvůli 
kvalitě a renomé. Původně 
jsme chtěli lyceum zamě-
řit jen na elektrotechniku. 
Ovšem o spolupráci projevily 
zájem další firmy z regionu, 
které působí ve strojírenství. 
Takže bychom chtěli mít 
na škole i strojírenské obory. 
Pro lyceum máme vyjedná-
nu podporu kraje. Hledáme 
teď vhodnou budovu nebo 
už existující školu, kterou 
bychom převzali a moderni-
zovali. Na projekt nespěchá-
me, preferuji kvalitu před 
rychlostí řešení.

 Skupina Jablotron má 
dnes už hodně širokou pro-
dukci – alarmy, monitoring 
aut, ovládání klimatizace, 
topení. V čem vidíte bu-
doucnost společnosti?
Jako jedni z prvních jsme 
v Česku přišli s tím, čemu 
se dnes módně říká cloud. 
V tom vidím obrovský poten-
ciál. A protože jde o globální 
byznys, založili jsme pro 
rozvoj cloudových řešení 
speciální divizi ve Velké 
Británii.

 Celkově v zahraničí dělá 
Jablotron 80 procent obra-
tu. Jste pro přijetí eura?
Závidím Slovákům, že už 
ho mají. Čím dříve euro 
přijmeme, tím lépe. Česká 
republika s počtem oby-
vatel na úrovni čínského 
okresního města sama moc 
nezmůže. Český dvoreček je 
pro firmy dobré tréninkové 
hřiště, ale kdo chce dělat 
opravdový byznys, musí 
do světa. A v tom mu euro 
zjednoduší život.

 Loni jste prodal čtyřicet 
procent společnosti dlou-
holetému spolupracovní-
kovi Miroslavu Jarolímovi. 
Uvažujete i o prodeji nebo 
předání zbývající 60pro-
centní majority?
Neuznávám takový ten mo-
del rodinného podniku, kdy 

rodiče vnucují dětem něco, 
co vlastně nechtějí. Můj syn 
se věnuje designu automo-
bilů, dcera je architektka, 
volí si vlastní cestu. I proto 
jsem tak trochu adoptoval 
Miroslava Jarolíma. 

Protože je dneska 
Jablotron už velká skupina 
mnoha firem, byl i ten pře-
vod 40 procent vlastnictví 
hodně složitý. Říkali jsme 
tomu s právníky „tramvaj“. 
Jako že je potřeba zajistit, 
co bude dál s Jablotronem, 
kdyby mě třeba přejela 
tramvaj.

 Odchod do podnikatel-
ského důchodu ale zatím 
nechystáte.
Začal jsem si brát volné 
středy, byl jsem teď měsíc 
s vnoučaty na dovolené 
v Portugalsku. Děti vás 

hrozně nabíjejí. Když jsem 
s vnoučaty, tak potom třeba 
dva tři dny nepotřebuji 
používat brýle. A každý 
večer, než jdu spát, zopakuji 
si, co dobrého mě ten den 
zase potkalo. Ten zbytek 
zahodím. V tomhle volněj-
ším režimu jsem naprosto 
spokojen. Chtěl bych takhle 
fungovat klidně dalších 
šedesát let.

 Těch prvních oslavíte 
příští měsíc…
Ano, jsem dědek i s malým d. 
Budu mít šedesátiny. Uspo-
řádám v Jablonci koncert 
spojený se sbírkou na nákup 
nových hudebních nástrojů 
pro základní uměleckou 
školu v Jablonci. Považuji 
za smysluplnější, aby přátelé 
přispěli na něco užitečného, 
než aby nosili nějaké dárky.



Stavební  
řízení místo 
Kafky
Senát by se dnes měl zabývat 
dlouho očekávanou novelou 
stavebního zákona. I když jí 
jistě lze vytýkat některé dílčí 
chyby, v základu by měla ko-
nečně zjednodušit stavební 
řízení. Už je opravdu načase. 
Stavební řízení dnes připo-
míná spíše horor nebo kaf-
kovský proces. Ví to každý, 
kdo chce něco stavět, ale cítí 
to i ostatní – vázne výstavba 
bytů, stavby i opravy dálnic. 
Do stavebních řízení zasa-
hují, často zcela nesmyslně, 
nejrůznější „prudiči“ a pro-
fesionální ekologisté, kteří 
si z napadání nejrůznějších 
fází stavebního řízení udělali 
byznys.

Podle studie Doing Bu-
siness, kterou každoročně 
vydává Světová banka, má 
Česko jeden z nejdelších 
procesů povolování staveb 
na světě. V roce 2016 jsme 
se umístili na 130. místě ze 
189 porovnávaných zemí. 
V Evropě je proces delší už 
jen na Kypru, v Moldavsku 
a na Slovensku. Získat povo-
lení k menší stavbě, jako je 

rodinný dům, trvá v Česku 
průměrně 247 dní. Ještě hor-
ší je to s většími stavbami. 
Tam se úkony protahují až 
k pěti letům.

Dlouhá stavební řízení 
mají zprostředkovaně dopad 
na ekonomiku. Zastarává 
bytový fond, rozpadají se li- 
niové stavby. Následné opra-
vy po dlouhém řízení při-
nášejí vyšší nároky na sou-
kromé i veřejné rozpočty. 
U veřejných zakázek rostou 
kvůli průtahům různé více-

náklady, kterým se pak zase 
musí přizpůsobovat zadání 
veřejné zakázky. To vytváří 
další tlak na další výdaje. 

Sněmovnou schválená 
verze stavebního zákona se 
snaží celé povolovací řízení 
staveb zjednodušit. Do tak-
zvaného koordinovaného 
povolovacího řízení by se 
mělo sloučit nyní oddělené 
územní řízení, stavební říze-
ní i posouzení vlivu na ži-
votní prostředí. To by mělo 
výrazně urychlit povolování 
staveb. Taková stavba bude 

jedním úředním rozhod-
nutím současně umístěna 
i povolena. Sloučené řízení 
však nebude povinné. Inves-
tor si bude moci vybrat, zda 
ho chce využít, nebo bude 
postupovat podle dosavadní 
právní úpravy. 

Sloučení stavebního řízení 
bude možné především 
u staveb drah, silnic, dálnic 
a místních komunikací 
a také u staveb souvisejících 
s úložišti radioaktivních 
odpadů, u produktovodů, 
u přenosových sítí elektři-
ny. Takzvaný oprávněný 
investor, což má být podle 
zákona vlastník, správce 
nebo provozovatel veřejné 
dopravní nebo technické in-
frastruktury, bude oprávněn 
požadovat, aby ho příslušný 
úřad informoval o projedná-
vání návrhů zásad územního 
rozvoje, územního plánu 
nebo regulačního plánu. 

Novela rovněž omezuje 
možnosti dosavadního bez-
břehého zasahování profe- 
sionálních aktivistů do sta-
vebního řízení. Už by neměli 
mít možnost zcela voluntari-
sticky napadat řízení v jaké-
koli jeho schvalovací fázi, ale 
budou se moci vyjadřovat 
pouze k posuzování vlivu 
na životní prostředí. 

Pokud zákon projde Sená-
tem ve sněmovní verzi, mělo 
by se spoustě lidí i ekonomi-
ce ulevit.

Autor je publicista a redaktor serveru 
Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek
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Česko má jeden 
z nejdelších 
povolovacích 
procesů na světě. 
Získat povolení 
na menší stavbu trvá 
průměrně 247 dní.

Tvář dne 

 Já jsem vlastně svého cíle 
dosáhla, i když bych krajskou 
zastupitelkou byla ráda,

řekla předsedkyně Státního 
úřadu pro jadernou 
bezpečnost Dana Drábová 
str. 3
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Výprask za krizi
Politik je tady od toho, aby řešil vaše problémy, ne aby 
se staral o vaši zábavu. To vzkázal v sobotu voličům ze 
sjezdu KDU-ČSL předseda strany Pavel Bělobrádek. Jak 
prorocká slova to byla, ukázal včerejší průzkum CVVM 
zkoumající důvěru veřejnosti v ústavní instituce. Označe-
ní výprask je asi to nejmírnější, které se dere na mysl. 

Jen několik čísel – prezidentu republiky důvěřovalo v dub-
nu 55 procent lidí, v květnu 41. Vládě věřilo v dubnu  
40 procent dotázaných, v květnu 23. Sněmovna si pohor-
šila z 30 procent na 21. Nespokojenost s politickou situací 
narostla o 26 procentních bodů na 67 procent. A podle 
jiného o den staršího průzkumu s vládní krizí výrazně 
poklesla i ochota Čechů vyrazit k volbám. Krize, kterou se 
pozorovatelé a komentátoři svým způsobem bavili, sle-
dovali ji jako drama, voliče zjevně nepobavila ani trochu. 
Když už Bělobrádkovi zatím moc nevycházejí ty volební 
modely, může jej alespoň těšit, že jedné jeho chytré tezi 
dali voliči jasně za pravdu.
 Martin Čaban

Váš životopis si tu nechám a případně se vám ozvu,  
ale nejsem si v tuto chvíli jistý, že potřebuji analytika  

informačních systémů. 
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n Emma Watsono-
vá se pod dohledem 
Toma Hankse stává 
promotérkou on-line 
transparentnosti 
v matoucím a nedo-
taženém satirickém 
thrilleru The Circle.

Iva Přivřelová

Po půlroce se Tom Hanks 
vrací do kin v další adapta-
ci románu Davea Eggerse. 
A podobně jako loňský 
Hologram pro krále není 
novinka The Circle přes ně-
kolik zajímavých myšlenek 
dostatečně uspokojující.

The Circle, jehož předloha 
z roku 2013 u nás vyšla jako 
Kruh, dokonce dělá ještě víc 
chyb než předchozí portrét 
Američana ztraceného v cizí 
zemi i v krizi středního věku 
od Toma Tykwera. Možná 
proto, že jeho scénáře se cho-
pil sám Eggers spolu s dosud 
málo výrazným režisérem 
Jamesem Ponsoldtem. 

Příběh z blízké budouc-
nosti začíná jako jedna z ne-
nápadných dystopií varují-
cích před všudypřítomností 
nových technologií a ztrátou 
soukromí i svobodného, 
rozvážného rozhodnutí. 
Nadšená dívka z maloměsta 
získá místo v obří hi-tech 
společnosti, kde se rychle 
posune v kariérním žebříč-
ku a při tom odkrývá, co se 

Matné drama o moci internetu

The Circle

(thriller, USA/SAE, 110 minut)
Režie: James Ponsoldt
Scénář: James Ponsoldt a Dave 
Eggers 
Hrají: Emma Watsonová, Tom 
Hanks, Karen Gillanová, John 
Boyega
Hodnocení: 40 %

STÁLE ON-LINE. Emma Watsonová si po boku Toma Hankse zahrála dívku, která se stane novou 
hvězdou internetu.
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opravdu skrývá za prokla-
movanými firemními ideály 
o lepším světě.

Varování před mocí 
impulzivního davu? Satira 
na novodobou korporátní 
kulturu? Zamyšlení nad 
stíráním hranic mezi naším 
soukromým a profesním 
životem? The Circle umí být 
vším, ale jen ve vybraných 
okamžicích.

Podobně jako Hologram 
pro krále, i novinka v druhé 
půlce opustí své potenciálně 
podstatné komentáře k sou-
časné společnosti a spokojí 
se s nevýbojným, nevýraz-
ným, a navíc i matoucím vy-

ústěním. Její pohled na nové 
technologie se zamotá sám 
v sobě. 

Tom Hanks ve vedlejší 
roli nonšalantně připomíná 
Steva Jobse, zato sympatická 
Emma Watsonová, která 
nikdy neprokázala velký 
herecký talent, si ve své roli 
není jistá. Ještě zmateněji vy-
padá nová hvězda Star Wars 
John Boyega, jenž tu dostal 
za úkol mračit se, postávat 
v zákoutí a občas varovat 
hlavní hrdinku, která ho 
vlastně neposlouchá. 

Film, který moc neví, 
co a jak chce vlastně říct, 
neposlouchala ani většina 

diváků v amerických kinech. 
The Circle si tam nevydělal 
ani na svůj 18milionový 
rozpočet. Bill Paxton, který 
si tu bohužel zahrál svou po-
slední roli, si na rozloučenou 
zasloužil lepší kousek. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

DVACETINÁSOBNÝ držitel amerických cen Grammy a jeden 
z nejuznávanějších současných jazzových kytaristů Pat Methe-
ny vystoupí v neděli se svou tříčlennou kapelou v pražském 
Foru Karlín.

PAT METHENY V PRAZE
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V hlavní soutěži karlovarské-
ho festivalu, jehož 52. ročník 
se uskuteční od 30. června 
do 8. července, bude domácí 
kinematografii reprezen-
tovat historický snímek ze 
středověku Křižáček. Režisér 
Václav Kadrnka ho na motivy 
básně Jaroslava Vrchlického 
natočil s Karlem Rodenem 
v hlavní roli v koprodukci se 
Slovenskem a Itálií.

Konkurovat mu budou 
mezi tuctem titulů například 
vztahové drama Arytmie 
jednoho z nejosobitějších 
ruských režisérů současnosti 
Borise Chlebnikova, ame-
rická romantická komedie 
o (ne)normalitě lásky Drobné 

si nechte či snímek gru-
zínského filmaře a vítěze 
karlovarské soutěže z roku 
2014 Georga Ovašviliho 
nazvaný Chibula.

Slovenský 
režisér a herec 
Peter Bebjak 
pak v Karlo-
vých Varech 
představí 
netradiční 
kriminál-
ní thriller 
s názvem Čára 
odehrávající se 
u slovensko-ukrajinské 
hranice krátce před vstupem 
země do schengenského 
prostoru.

Soutěž Na východ od Zápa-
du uvede například psycho-
logické drama debutujícího 

Josefa Tuky Absence 
blízkosti s Janou 

Plodkovou 
v hlavní roli 

a slovensko-
-české intimní 
drama Nina, 
s nímž se 
na festival 

vrátí po úspě-
chu hrané 

prvotiny Zázrak 
režisér Juraj Lehot-

ský. Většinu z jedenácti 
premiér představují autorské 
debuty, uvedl umělecký ředi-
tel festivalu Karel Och. /čtk/

Vary zveřejnily hlavní program

Janáčkovy Hukvaldy 
uvedou operu i muzikál

Festival Janáčkovy Hukvaldy 
letos uvede muzikál Kubo 
napsaný v lašském a tě-
šínském nářečí či barokní 
operu La Senna festeggiante 
Antonia Vivaldiho. Pře-
hlídka, která se uskuteční 
od 23. června do 8. července, 
nabídne devět koncertů, jež 
se uskuteční v hukvaldské 
oboře, na hukvaldském hra-
dě a v kostele v Rychalticích.

Výstava oslaví výročí 
Sekory i Ferdy Mravence
Devadesáté výročí 
od chvíle, kdy se poprvé 
v tisku objevila kreslená 
postavička Ferdy Mravence, 
a půl století od úmrtí jejího 
tvůrce Ondřeje Sekory 
připomene od poloviny 
června výstava v pasáži 
Koruna na Václavském 
náměstí. Součástí budou 
i obrázky na politická 
témata či ilustrace 
z dob autorova pobytu 
v koncentračním táboře. 
/čtk, duk/

Krátce

V hlavní
soutěži filmového

festivalu v Karlových 
Varech se letos utká

dvanáct
snímků z Česka

i zahraničí
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n Firmy mají už jen 
12 měsíců na to, aby se 
připravily na důklad-
nější ochranu osob-
ních údajů, s nimiž 
pracují. Pokud se nové 
evropské legislativě 
včas nepřizpůsobí, 
hrozí jim vysoké sank-
ce. Ty mohou být pro 
řadu společností likvi-
dační, shodli se experti 
u kulatého diskuzního 
stolu Mikroskop, který 
uspořádal deník E15.

Jiří Liebreich

Obecné nařízení o ochraně 
osobních údajů (GDPR − Ge-
neral Data Protection Regu-
lation) začne platit za rok − 
25. května 2018. V Česku tak 
nahradí současnou právní 
úpravu ochrany osobních 
údajů a související zákon 
o ochraně osobních údajů. 
Připravuje se i adaptační 
zákon ke GDPR, vláda by ho 
měla projednat koncem léta.

Nová legislativa se týká 
všech firem a institucí, ale 
i jednotlivců a on-line slu-
žeb, které zpracovávají data 
uživatelů. Tisíce záznamů 
s osobními daty klientů 
obsahují databáze e-shopů, 
telekomunikačních firem, 
nemocnic, státních úřadů 
nebo bank. Veškeré subjekty 
budou muset svůj stávající 
systém nakládání s daty 
upravit tak, aby odpovídal 
novým, výrazně přísnějším 
standardům.

POKUTA MŮŽE HRAVĚ  
PŘEVÝŠIT ZISK
V případě porušení legisla-
tivy hrozí firmám značné 
pokuty. Jejich maximální 
výše je buď dvacet milionů 
eur, nebo čtyři procenta 
z celkového ročního obratu 
skupiny − podle toho, která 
hodnota je vyšší. „Čtyři 
procenta z celosvětového 
obratu není vůbec malé číslo. 
Čistý zisk firmy může být 
na hranici právě této hodno-

ty nebo i nižší. Sankce je to 
značná,“ potvrdil v diskuzi 
Vladimír Střálka ze společ-
nosti VMware, která patří 
mezi přední poskytovatele 
cloudové infrastruktury.

„Sankce jsou nastaveny 
na dvě úrovně. U té nižší 
je maximální pokuta deset 
milionů eur, u vyšší dvacet 
milionů. Záleží na typu 
porušení,“ vysvětlila 
advokátka Deloitte 
Legal Jaroslava 
Kračúnová.

V Česku 
bude dozoro-
vým orgá-
nem Úřad 
pro ochranu 
osobních 
údajů. Při posu-
zování porušení 
legislativy bude brát 
v potaz, na jakém území se 
tak stalo a kolika občanů se 
týkalo. „Z diskuzí s úřadem 
vyplývá, že nejspíš nebude 
sahat po hraničních sank-
cích,“ dodala Kračúnová.

Úřadu přibudou pravomo-
ci odrážející závažnost celé 
reformy a zároveň bude své 
aktivity koordinovat s Evrop-
ským sborem pro ochranu 
osobních údajů. Nastane-li 
pak jakákoli pochybnost 

o rozhodnutí českého regu-
látora, vždy bude existovat 
možnost obrátit se s odvolá-
ním na evropský sbor.

TŘETINA FIREM TÁPE
Většina firem dnes sice má 
povědomí o tom, že GDPR 
vejde za rok v platnost, pod-
nikatelé už ale netuší, jaké 
mají čekat dopady na interní 

firemní procesy a in-
formační techno-

logie.
Velké 

množství 
firem navíc 
neví o sank-
cích, které 

jim v případě 
porušení nově 

nastavených 
pravidel hrozí. 

Vyplývá to z průzku-
mu společností VMware 

a Trend Micro, kterého se 
zúčastnilo 150 českých a slo-
venských firem (60 procent 
z nich bylo tuzemských).

„Většina firem má již dnes 
zavedené procesy, které 
umějí prokazovat shodu 
s touto legislativou. Asi 
sedmdesát procent firem 
je připraveno na investice 
do školení zaměstnanců, 
kolem padesáti procent má 

představu o dopadech na IT,“ 
podotkl Střálka a dodal, že 
zhruba třetina firem neví, 
kolik času jim tyto imple-
mentace zaberou.

POVĚŘENCE JE LEPŠÍ  
SI NAJMOUT ZVENČÍ
Jednou ze zásadních a po-
vinných implementací bude 
určení takzvaného pově-
řence pro ochranu osobních 
údajů (DPO − Data Protec-
tion Officer). Tato osoba či 
společnost bude kontrolovat, 
jestli je zpracování osobních 
údajů v souladu s novým 
evropským nařízením, školit 
pracovníky a celkově řídit 
agendu interní ochrany dat.

Touto činností může být 
pověřen i stávající zaměstna-
nec, Robin Bay ze společnos-
ti Trend Micro specializova-
né na bezpečnostní řešení 
ale upřednostňuje delegovat 
agendu na externí, na společ-
nosti nezávislý subjekt. „Po-
kud to bude firmička o deseti 
lidech a pověřenec DPO bude 
z téže firmy, asi tušíte, jak 
to bude fungovat. Doporu-
čuji nezávislou osobu, která 
řekne, co všechno je špatně,“ 
domnívá se Bay.

Určení pověřence DPO 
patří k základním krokům, 

Firmy musejí lépe  
chránit osobní data

VAROVNÁ ČÍSLA. Zhruba třetina firem zatím netuší, kolik času jim příprava na novou evropskou ochranu dat zabere, shodli se odborníci 
kulatého stolu E15 (zleva) Vladimír Střálka z firmy VMware, advokátka Deloitte Legal Jaroslava Kračúnová, moderátor Pavel Štrunc, 
Ivan Svoboda z Anectu a Robin Bay ze společnosti Trend Micro.
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které musí subjekt podlé-
hající GDPR učinit. Jaké 
další postupy má ale podnik 
zvolit, aby byl na evropskou 
novinku adekvátně připra-
ven? „GDPR říká: ,Vyhodnoť-
te si rizika podle objemu dat, 
jejich typu, citlivosti a riziko-
vosti prostředí,‘“ odpovídá 
Ivan Svoboda z Anectu, jenž 
zajišťuje integraci IT systé-
mů, které musejí splňovat 
požadavky GDPR. 

KAŽDÝ ÚNIK DAT  
JE TŘEBA HLÁSIT
„Podnikatelé by si nejdříve 
měli zjistit povinnosti, které 
se jich týkají, a rozhodovat 
se podle toho, jak dlouho by 
implementace daného usta-
novení trvala. Stanovit si har-
monogram, určit priority,“ 
radí advokátka Kračúnová.

Pokud by firmě přes veš-
kerá bezpečnostní opatření 
unikla data, bude povinna 
informovat úřad nejpozději 
do 72 hodin od momentu, 
kdy se o ztrátě dat dozvědě-
la. Svoboda odkázal na sta-
tistický výpočet, dle kterého 
ovšem trvá v průměru dvě 
stě dní, než si firma narušení 
svého informačního systému 
všimne. „Jde-li o malý inci-
dent ztráty dat, stačí ho jen 
zaevidovat. Pokud je větší, 
musí se hlásit úřadu. Pakliže 
hrozí fyzickým osobám 
vysoké riziko, musejí být in-
formovány – například když 
firmě uteče databáze s hesly, 
která lze zneužít pro přístup 
i k jiným službám, například 
k e-mailu nebo k elektro-
nickému bankovnictví,“ 
vysvětlil Svoboda.
 Více E15.cz

Pokuta 
může být až 

20
milionů eur  

nebo čtyři procenta  
z celkového ročního  

obratu  
společnosti.

http://e-svet.e15.cz/it-byznys/firmam-hrozi-likvidacni-pokuty-podnikatele-o-nich-casto-ani-netusi-1333016
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DRAČÍ LODĚ. 
V Hongkongu včera 
proběhl tradiční 
Festival dračích 
lodí, jehož historie 
podle legend sahá 
až do třetího století 
před naším leto-
počtem. K hlavním 
aktivitám během 
tohoto svátku, 
kterému se v závis-
losti na regionu říká 
buď Tuen Ng, nebo 
Duanwu, patří pří-
prava a konzumace 
jídla zongzi (lepkavé 
rýžové knedlíčky), 
pití calgarského vína 
a závody dračích 
lodí. Na snímku jsou 
plavidla vyfocena 
v okamžiku, kdy si 
v rámci slavnostního 
obřadu přebírají své 
vlajky.

n Nový objev zcela 
změní „pravidla hry“ 
při provádění geolo-
gických průzkumů, 
ale také při zajišťová-
ní bezpečnosti obyva-
telstva.

Marek Schwarzmann

Vědeckofantastické seriály, 
filmy a romány často pra-
cují s konceptem skeneru, 
který obsluze (zpravidla 
vesmírné lodi) průběžně 
hlásí, co kde je. Třeba že 
„nepřátelská loď aktivovala 

zbraňové systémy“, že „v bu-
dově nejsou žádné známky 
života“ nebo že „na povrchu 
planety se nacházejí vzácné 
minerály“.

Inženýři z Ulsan National 
Institute of Science and 
Technology v Jižní Koreji 
nyní lidstvu jeden tako-
vý skener vyvinuli. Tedy 
alespoň co se týče detekce 
radioaktivity a přítomnosti 
radioaktivních prvků. 

Zařízení, o kterém je řeč, 
se jmenuje gyrotron. Do své-
ho okolí, respektive do míst, 
kam je „zacílen“, vysílá pul-
zy silných elektromagnetic-
kých vln, díky kterým jsou 

vědci schopni identifikovat 
složení vzduchu v daném 
místě a jeho případnou ioni-
zaci. Vědci ve studii, kterou 
publikoval časopis Nature 
Communications, pracovali 
s izotopem kobaltu–60. 

Klíčovým momentem této 
techniky je generace krátko-
dobého plazmatu v centru 
elektromagnetického pa-
prsku. Podle rychlosti jeho 
rozkladu pak vědci dokážou 
určit, zda je v měřeném 
místě radiace, či ne. 

„Naše experimenty 
potvrdily, že citlivost pří-
stroje je možné zachovat 
i na vzdálenost jednoho 

kilometru,“ uvedl pro web 
ScienceAlert vedoucí studie 
Eunmi Choi s tím, že jeho 
laboratoř provedla veškeré 
potřebné kalkulace pro 
definici a budoucí konstruk-
ci takového zařízení. Podle 
něj by takto mělo být možné 
měřit obzvláště v místech, 
kam nemohou nejen lidé, 
ale třeba i roboty. Na mysli 
měl v tomto případě třeba 
lokality zasažené havárie- 
mi reaktoru v Černobylu 
či Fukušimě, leckoho však 
napadnou i bezpečnostní 
opatření, třeba při pátrání 
po „špinavé bombě“ v přípa-
dě teroristické hrozby.

Vědci zjistili, že...

…najdou radioaktivní materiály i na dálku
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VÝZKUM NA DÁLKU. O pří-
tomnosti radioaktivní rudy se 
v budoucnu geologové dozvědí 
i bez toho, aby se k ní přiblížili.
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